
  
 ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA   

CELEBRADA PEL PLE DE L'AJUNTAMENT 
EL DIA  31 DE MAIG DE 2012 

 
 
Membres assistents: 
  
 Miquel Enseñat Riutort 
 Francisca A. Torres de la Fuente 
 Maria Ramón Salas 
 Josep Maria Ferra Terrasa 
 Antonio Asensio Campoy 
 Miquel Bernat Bosch 
 Julio Dalmau de Mata 
 Dolors Nadal Llinas 
 Vicenç Vidal Matas 
 Severiano Quevedo Mora 
 Margarita Alemany Alorda 
 
 
 
 A la Vila d'Esporles, Comunitat Autònoma de les Illes Balears, essent les vint hores del 
dia trenta-u de maig de 2012, es reuneix a la Sala d'Actes de la Casa de la Vila, en primera 
convocatòria, el Ple de la Corporació sota la Presidència del Sr. Batle,  Miguel Ensenyat Riutort, i 
amb l’assistència dels senyors regidors que es relacionen a l’encapçalament, amb l’objecte de 
celebrar sessió ordinària i en ella tractar els assumptes inclosos a l’ordre del dia, el qual fou 
degudament notificat. Assisteix com a Secretari la  Sra. Maria Dolores Sureda Trujillo. 
 
 
ACTA ANTERIOR.- El Sr. President pregunta si qualque membre de la Corporació ha de fer 
qualque observació a l’acta de la sessió ordinària de dia 14 de maig de 2012. 
 
 No es presenta cap observació, i sotmesa a votació es aprovada per unanimitat. 
 
 
 
CORRESPONDENCIA I DISPOSICIONS OFICIALS.-  A l’apartat de correspondència, es dóna 
compte de la correspondència  haguda des de l’últim ple, registre d’entrada del núm. 1751/12.  
 al  2073 /12.  
 
 
 
DECRETS DE BATLIA.- La Secretària dóna compte dels decrets de Batllia haguts des de l’últim 
Ple  del núm. 359  al  387.     
 
 
DECRETS A RATIFICAR.-  
 
Es retira de l’ordre del dia el decret de la certificació nº 1 d’AGLOMSA, per haver estat ratificat al 
ple de dia 27 de maig de 2012  
 
El Sr. Vicenç Vidal Matas donà lectura al següent: 



DECRET DE BATLIA 334 
 

  Atesa la necessitat de mantenir net de l’excés de vegetació el torrent de Sant 
Pere al seu pas per Esporles, he resolt, 
 
  1.- Aprovar el projecte de netejar el torrent amb ases i someres. 
 
  2.- Signar el conveni amb l’Associació de criadors de pura raça asenca de les 
Illes Balears, que a  continuació es transcriu. 
 

CONVENI DE COL·LABORACIÓ PER A LA CESSIÓ D’ASES I S OMERES PER A 
MANTENIR NET EL TORRENT DE SANT PERE D'ESPORLES 

 

En Esporles, 11 de maig de 2012 

REUNITS 

Miquel Ensenyat Riutort, amb DNI 43058368-E, en representació Ajuntament d'Esporles, amb 
CIF P-0702000A. 

Francesc Segura Rosselló, amb DNI 43015289-E, en representació de l’Associació de 
criadors de pura raça asenca de les Illes Balears, domiciliada a Cas Retat Pol, 6 Parc 32 CP 
07190, d’Esporles , i amb CIF G-07618952. 

Ambdues parts, reconeixent-se mútuament i tenint la capacitat d'obrar i legitimació prou en 
qualitat en què actuen, lliure i espontàniament 

 

EXPOSEN 

1.- Que l’Ajuntament d'Esporles i l’Associació de criadors de pura raça asenca de les Illes 
Balears coincideixen en l’interès comú en el desenvolupament d’accions sostenibles i en 
especial a l’àmbit de la conservació del Medi Ambient, la protecció d’espècies autòctones, la 
prevenció d’incidents i en la intenció d’optimitzar recursos. 
 

2.- Que l'Ajuntament d'Esporles està interessat en la prestació del servei de manteniment i 
neteja del torrent de Sant Pere que passa pel terme municipal, per tal d’evitar desastres en 
cas de torrentada. 
 

3.- Que l’Associació de criadors de pura raça asenca de les Illes Balears es dedica a la cria 
d’ases i someres autòctones amb l’objectiu de preservar la raça, i disposa d’un nombre 
considerable d’aquests animals. 
 
4.- L’acció de control vegetal dels ases i someres s’ha utilitzat durant segles en el 
manteniment forestal a la Serra de Tramuntana, netejant de vegetació supèrflua  amb eficàcia 
provada. 
 

Per tant, interessades ambdues parts en formalitzar aquest conveni acorden les següents: 

CLÀUSULES DEL CONVENI 



 

PRIMERA.- l’Associació de criadors de pura raça asenca de les Illes Balears i l’Ajuntament 
d'Esporles col·laboraran de manera conjunta amb iniciatives que fomentin la protecció de 
l’entorn natural, la conservació de races autòctones i la sostenibilitat. 

SEGONA.- L'Ajuntament  es compromet a: 

− Utilitzar els animals única i exclusivament pel manteniment del llit del torrent de Sant 
Pere. 

− Acotar adequadament la zona d’actuació dels equins, per tal d’evitar que fugin. 
− Mantenir un accés al torrent útil per l’entrada i la retirada dels animals. 
− Facilitar els mitjans necessaris per poder-los abeurar. 
− Comunicar la iniciativa a les altres administracions que es vegin afectades. 
− Contribuir, en funció de la disponibilitat pressupostària, amb una aportació econòmica 

anual a l’Associació de criadors de pura raça asenca de les Illes Balears per garantir 
les despeses mínimes d’assegurances de responsabilitat civil dels animals cedits 
(500€ aprox). Tal com obliga la clàusula  

− Fomentar i difondre la tasca de conservació de l’Associació de criadors de pura raça 
asenca de les Illes Balears i el respecte per aquesta raça entre els ciutadans del terme 
municipal d'Esporles. 

− Cedir espais a l’Associació per celebrar reunions de treball i/o actes de difusió de la 
seva activitat. 
 
 

TERCERA.- l’Associació de criadors de pura raça asenca de les Illes Balears es compromet 
a: 

− Cedir el nombre necessari i suficient d’animals (ases i someres autòctons), per 
mantenir net el llit del torrent al seu pas pel casc urbà d’Esporles.  

− Ocupar-se del  trasllat, entrada i sortida dels animals cada cop que sigui necessari. 
− Ocupar-se del manteniment dels animals cedits i de les seves necessitats. 
− Disposar d'una pòlissa d'assegurança de Responsabilitat Civil per a tots i cada un dels 

exemplars . 
 

QUARTA.- l’Associació de criadors de pura raça asenca de les Illes Balears i l’Ajuntament 
d'Esporles acordaran, cada any, el període d’estança dels animals dins el torrent, atenent als 
períodes sense risc de pluges torrencials, d’acord amb l’estacionalitat i les previsions 
meteorològiques. 

 

CINQUENA.- El present conveni tindrà una durada d'un any, prorrogable automàticament per 
períodes anuals, llevat que alguna de les parts manifesti a l'altra de forma fefaent la seva 
intenció de donar-ho per resolt amb una antelació mínima d’un  mes. 

 

SISENA.-  El present Conveni es resoldrà per alguna de les causes següents: 

− Per manifest incompliment de les obligacions per alguna de les parts. 
− Per mutu acord de les parts entrevinents 
− Per qualssevol altres causes de resolució establides en la legislació vigent. 



 
Ambdues parts es ratifiquen en allò que s'ha exposat i ho signen per duplicat en data al 
principi indicada. 

 

 

 

Miquel Ensenyat Riutort    Francesc Segura Rosselló 

Batle de l'Ajuntament d'Esporles.             President de l’Associació de  

                                                                           criadors de pura raça asenca  

                                                                           de les Illes Balears                       
 
 
 

 3.- Ratificar l’aprovació al proper Ple que es celebri. 
 

El Sr. Miguel Bernat demana si la neteja es faria extensiva a tot el torrent, i si s’havia 
comunicat a altres administracions. 
 

El Sr. Vidal li respon que si, que la idea es fer-ho per tot, però que a la zona de més 
amunt era complicat fer el tancat. Que s’havia comunicat a Recursos Hídrics a Medi Rural, 
etc. 
 

El Sr. Juli Dalmau digué que era una iniciativa exòtica, que li agradaria dones els 
resultats esperats. 
 

Sotmès a votació fou ratificat amb el següent resultat: 
 

- Set (7) vots  a favor del PAS – PSM i PSOE 
- Quatre (4) abstencions del PP  
 

 
 
PLA ESPECIAL AJUDES CIM .- El Sr. Josep Maria Ferra Terrasa dona lectura a la següent: 
 
                                                                       P R O P O S T A 
 

Vist que el ple del Consell Insular de Mallorca en sessió ordinària celebrada dia 10 de 
maig de 2012, aprovar crear un Pla especial per a 2012 per ajudar a sufragar les despeses 
corrents de tots els ajuntaments de Mallorca de població inferior a 55.000 habitants....  

 
Vist l’escrit del Consell de Mallorca de 11 de maig de 2012, pel present venc a 

proposar el ple el següent acord: 
 

Aprovar acceptar l’ajuda concedida pel Consell de Mallorca per un import de  73.470 
euros en el marc del Pla Especial per ajudar a sufragar les despeses corrents dels 
Ajuntaments de Mallorca de 2012 aprovat pel Ple del Consell de Mallorca en sessió celebrada 
el dia 10 de maig de 2012. 



  
Aprovar sol·licitar la bestreta del 50 % de l’ajuda concedida. 

 
El Sr. Miguel Bernat demana que l’ajuntament agraís al Consell de Mallorca l’iniciativa, que 
tan ben acollida ha estat per aquest ajuntament. 
 
Sotmesa a votació la proposta fou aprovada per unanimitat dels assistents. 
 
 
MODIFICACIÓ INVENTARI I MATRICULACIO REGISTRE DE LA  PROPIETAT.- La Secretaria   
dona lectura a la següent: 
 
 
 

P R O P O S T A 
 

Vist l’error material que apareix a l’Inventari Municipal  de Bens Patrimonials, concretament a 
l’epígraf 1 núm. 184 a on figura la inscripció de la parcel·la situada a la Plaça de l’Esglesia, 
núm. 18 de s’Esgleieta, Esporles amb referència cadastral 9302803DD6931S0001WW, i amb 
una superfície de  17,51 m2. I que segons certificat cadastral  te una superfície de 18,00 m2, 
proposo al Ple: 
 
1.-  Aprovar esmenar a l’inventari Municipal de Bens Patrimonials la superfície  de 
l’esmentada parcel·la, segons el certificat cadastral restant amb una superfície total de 18m2. 
I que està lliure de càrregues i gravàmens .  
2.- Sol·licitar la immatriculació. 
3.- Exposar al públic. 
 
 Sotmesa a votació la proposta fou aprovada per unanimitat dels assistents.  
 
 
NOMENAMENT DIRECCIO OBRES CENTRE ESPORTIU I ESCOLETA INFANTIL.-  El Sr. 
Josep Maria Ferra Terrasa dona lectura a la següent:  
 

P R O P O S T A 
 
 
Vist que el ple de dia 14 de maig de 2012, procedir adjudicar  l’obra “ CENTRE ESPORTIU I 
ESCOLETA INFANTIL”,  a l’empresa ELECNOR INFRAESTRUCTURAS, pel present venc a 
proposar al ple: 
 
Aprovar anomenar directors de l’obra esmentada a l’arquitecte redactor del projecte  Sr. del Sr. 
Alfonso Reina Ferragut. 
 
 A l’arquitecte tècnic Sr. Juan Fermin Alava Fernández  com a director de l’obra i Coordinador de 
seguretat i salut .  
 
 A l’enginyer industrial Sr. Jesús Alvela Patiño, com a director de les Instal·lacions. 
 

Sotmesa a votació la proposta fou aprovada amb el següent resultat: 
 

- Set (7) vots  a favor del PAS – PSM i PSOE 
- Quatre (4) abstencions del PP  



 
MOCIO BORSA REPÀS. -     El Sr. Julio Dalmau de Mata dona lectura a la següent: 
 

M O C I O  
 

Moció del Grup Municipal Socialista a l’Ajuntament d’Esporles, per a la creació d’una borsa de 
repàs. 
 
ESPOSICIÓ DE MOTIUS 
Que davant el gran nombre de persones amb estudis universitaris que donada l’actual 
situació econòmica es troben a l’atur i sense possibilitats d’accedir al mercat laboral. 
 
Que davant la possibilitat que durant l’actual període d’exàmens i les properes vacances 
d’estiu la demanda de classes de repàs augmenti. 
 
DEMAN 
Que l’ajuntament d’Esporles creï a la xarxa una borsa de repàs allà on es puguin centralitzar 
totes les ofertes i demandes de classes de repàs per diferents matèries, la disponibilitat 
horària, el preu per hora i tota aquella informació que pugui resultar d’interès.  
 
La Sra. Francisca Torres digué que era una proposta interessant, però que ja a la pagina 
WEB de l’ajuntament existia un apart d’ofertes de feina, amb informació bastant completa, 
que entenia que aquesta proposta es podia canalitzar a traves d’aquest espai. 
  
Sotmesa a votació la proposta fou aprovada per unanimitat dels assistents. 
 
 
MOCIO PAS-PSM TANCAMENT HOSPITALS.-   La Sra. Francisca Torres de la Fuente demanà 
tractar d’urgència la Moció presentada pel tancament dels Hospitals. 
 
El Sr. Miguel Bernat digué que votarien a favor de la urgència, per que sempre s’havia fet així, 
però que entenia que no era urgent.   
 
I sotmesa a votació la urgència fou aprovada per unanimitat. 
 
 

M O C I Ó 
 

Moció del Grup municipal PAS/PSM a l’Ajuntament d’Esporles, pel no tancament dels 
hospitals Joan March i General. 
 
ESPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Degut al recent anunci per part del President del Govern Balear a efectuar el tancament dels 
hospitals Joan March i General; així com per la preocupació que ens provoca les possibles 
conseqüències que tindrà aquest fet sobre usuaris i treballadors, i sobre el sistema públic de 
salut de les Illes Balears  
 
DEMANAM a l' Ajuntament d' Esporles que insti al Govern de les Illes Balears perquè 
rectifiqui aquesta decisió i que els Hospitals Joan March i General continuïn oberts i prestant 
serveis als ciutadans i ciutadanes de les Illes Balears. 
 



 El Sr. Miguel Bernat digué que no s’explicaven les conseqüències,  i per aquest motiu 
entenia que no es podia posicionar. 
 
 La Sra. Francisca Torres digué que en aquest moment no eren paleses, però que les 
podia imaginar, el que era clar que hi hauria molta gent que es quedaria sense feina. Que vindria 
obligada una reubicació dels malalts i possiblement no en les condicions actuals. Que per acollir 
els malalts que precisaven cuidats pal·liatius, per exemple a la Creu Roja, en principi no hi 
cabien i la reforma hauria de ser molt costosa.  
 
 Que era una moció preventiva demanant una mort digna. 
 
 El Sr. Miguel Bernat digué que per imaginar-se, es podia imaginar qualsevol cosa, però 
que en principi els únics llocs de feina que perillaven podien ser els de gent interina, i encara no 
era un fet, que els altres en principi es reubicarien. 
 
 Pel que feia als malalts s’havia fet un estudi per ubicar-los tan a la Creu Roja, Sant Joan 
de Deu i possiblement a altres llocs, que no quedarien desemparats. Que l’estalvi era molt 
important per la Comunitat Autònoma, que tan falta de recursos estava en aquests moments. 
Que parlar de que els privaven d’una mort digna era passar-se de la retxa, que aquesta gent es 
moriria amb la mateixa atenció que ara, a un lloc diferent. 
 
 La Sra. Torres digué que queia del seu propi pes que estaven més ben atesos ara, que si 
els traslladaven.  
 
 El Sr. Juli Dalmau digué que la seva posició era molt clara i per això el seu vot seria a 
favor. 
 
 El Sr. Batle  digué que creia que realment el servei no seria el mateix. Que era una 
llàstima que tenint una sanitat pionera a tot l’Estat, que es rebaixi tan la qualitat, que era un 
problema de salut publica i que serien els menys afortunats i que no poden pagar la sanitat els 
que tindrien problemes, col·lectius com els immigrants etc.  que desapareixia el servei per 
alcohòlics. Es desconeixen les dades de com es re col·locarien els malalts. 
 
 El Sr. Bernat digué que el batle havia plantejat de modificacions al sistema sanitari, inclòs 
supressió de serveis, que si es suprimien serveis ell seria el primer de defensar-los. 

 
Sotmesa a votació la moció fou aprovada amb el següent resultat: 

 
- Set (7) vots  a favor del PAS – PSM i PSOE 
- Quatre (4) vots en contra del PP  

 
 
MOCIO PAS-PSM ENSENYEMENT PÚBLIC DE QUALITAT.-   La Sra. Maria Ramón Salas 
demanà tractar d’urgència la Moció presentada per l’ensenyament públic de qualitat.   
 
I sotmesa a votació la urgència fou aprovada per unanimitat. 
 
 

M O C I Ó  
 

Moció del Grup municipal PAS/PSM a l’Ajuntament d’Esporles, per a UN ENSENYAMENT 
PÚBLIC DE QUALITAT. 
 



ESPOSICIÓ DE MOTIUS 
L'ensenyament té com a objectiu primordial contribuir a la cohesió social i garantir la igualtat 
d'oportunitats. El sistema educatiu ha d’atendre a la diversitat i ha de treballar per compensar 
les diferències (socials, econòmiques, de provinença o de gènere) i per donar a tothom les 
mateixes oportunitats.  
 
Per garantir això l'educació ha de ser pública, laica, gratuïta i de qualitat. 

Per avançar cap a una educació pública i de qualitat demanam a l' Ajuntament d' Esporles 
que insti al Govern de les Illes Balears a: 
 
1- Aturar totes les retallades que s’han fet fins ara i les que es tenen projectades en tots els 
àmbits que afecten el sistema educatiu arreu del territori . 

2- Augmentar la inversió en educació pública. 

3- Fomentar la col·laboració de la Comunitat Educativa amb les administracions, es consulti i 
es defineixin les línies d’actuació de forma conjunta, abans de prendre qualsevol mesura de 
calat. 

4- Posar en funcionament la recuperació d' iniciatives públiques de reforç a l’alumnat, tant en 
horari lectiu com no lectiu, (programes de suport a la immersió lingüística, programes EXIT, 
PROA...) i de suport a les entitats (de forma especial a les AMIPAS) que es fan càrrec de 
gestionar els serveis complementaris com el servei de menjador i el d'escola matinera. 

5- Agarantir una ràtio docents/alumnat i alumnat/aula adequada en tots els centres docents 
per fer possible una atenció de qualitat a totes les necessitats educatives de l‘alumnat. 

6-Promoure una educació inclusiva i no segregadora en tots els àmbits, fent valer la llengua 
catalana com a llengua vehicular i com a eina d'integració. 

7- Mantenir i crear places gratuïtes suficients en centres de gestió pública a l’etapa educativa 
de l’educació infantil de primer cicle (0-3) per garantir l’accés de tothom a aquests serveis. 

8- Defensar la Universitat Pública gratuïta i de qualitat, que garanteixi l’accés a tota la societat 
. 

9- Assegurar una gestió pública, democràtica, participativa i directa als centres educatius 
públics. 

10.- Apostar per una educació en valors encaminada a la formació de ciutadans i ciutadanes 
autònoms, crítics i solidaris . 

La Sra. Dolors Nadal digué que l’actual situació econòmica aconsellava  fer algunes 
retallades, que eren mesures transitòries, per poder donar la millor  resposta amb els 
recursos de que es disposava. Que el que es suprimeix eren programes que no havien donat 
en la seva totalitat el resultat esperat, respecta de les ràtios, era cert  que no estarien tan 
amples, però que els resultats acadèmics, tampoc eren molt millors en menys gent a les 
aules, que si es suprimien comoditats als alumnes no creien que efectes el resultat acadèmic. 

Respecta de l’atenció a la diversitat el Sr. Bernat digué que en principi aquesta 
supressió eren mesures transitòries i que a més els resultats obtinguts amb aquesta atenció a 
les diferents necessitats educatives, tampoc eren per felicitar-se. 



Que l’educació precisava una reforma era un fet, que s’havien invertit burrades i els 
resultats no eren els esperats. 

El Sr. Juli Dalmau digué que els resultats eren el que eren, però els que se sentien 
d’esquerre volien una educació  i una sanitat de qualitat i gratuïta per tothom, que si hi havia 
diners per Bankia, en més raó per sanitat i educació. 

 
Sotmesa a votació la moció fou aprovada amb el següent resultat: 

 
- Set (7) vots  a favor del PAS – PSM i PSOE 
- Quatre (4) vots en contra del PP  

 
 
PRECS I PREGUNTES. 
 
La Sra. Margarita Alemany demana al respecta d’una barrera de desvio a Banyalbufar. 
 
El Batle respon que era per la cursa de muntanya. 
 
El Sr. Miguel Bernat agrair l’aptitud del Batle per mantenir l’ordre el dia que va venir el president 
de la Comunitat Autònoma al municipi. Ja que paraules dites amb indignació o violència eren 
una estranya situació dins Esporles i creia que respectar la constitució era l’oportú. 
 
Demanà pels problemes amb les borses de fems orgàniques. 
 
Que no rebia les actes de les Juntes de Govern. 
 
El Sr. Juli Dalmau demana pel tema del C/ Estricadors. Que es doni una solució a la sortida del 
C/ Serradora. Demana un mapa nou, ja que el que esta exposat al públic a tornat il·legible. 
 
També digué que la parada de bus precisava una maneta de pintura, que es mires de fer algun 
tipus de pintada, que si era possible no incites als més joves a donar el seu toc artístic personal.  
 
El Sr. Vidal respecte de  les borses de fems orgànica, respon que era un problema de 
subministrament, que no era que no en donessin, si no que les repartien més poc a poc. 
 
El Sr. Batle agrair les aparaules del Sr. Bernat i digué que la gent del poble no havia d’insultar 
als seus veïns del mateix poble.  
 
Pel que feia a les actes de les Juntes de Govern, demana a la secretaria que les hi envies. 
 
 Un  cop examinats els punts assenyalats a l’ordre del dia, essent les vint hores i 
quaranta minuts, el Sr. Batle aixeca la sessió, i per fer-hi constar el que s’hi ha tractat, jo la 
Secretària en donc fe, i amb el seu Vist-i-plau estenc la present Acta al lloc i la data 
assenyalats a l’encapçalament. 
 
 Esporles, 31 de maig de 2012. 
 
La secretària       Vist i plau 
          El batle  


